
Szakképzés 
a vegy-
iparban 

A Vegyipari Dolgozók 
Szakszervezetének elnöksege 
szerdán délelőtt rendkívüli 
ülést tartott a szakszervezet 
székházában. Az elnökség 
tanácskozott többek közt a 
vegyipari dolgozók szakmai 
képzesének és továbbképzé-
sének fejlesztéséről. A szak-
szervezet 11 olyan vállalat-
nál vizsgálta meg a szak-
képzett dolgozók felkészült-
ségét, amelyek a vegyipar, 
az alumínium- és a kőolaj-
feldolgozó ipar dolgozóinuk 
40 százalékát foglalkoztatják. 
A vizsgálat eredményeit ösz-
szegező előterjesztést az el-
nökség kiegészítésekkel fo-
gadta eL 

„Táncos" mérleg 

Szerencsésen túl 
- a 13. évfordulón 

Jüger Ernő nem babonás 
ember. Semmi oka rá. A 13. 
évébe serdült népszerű tánc-
együttes, az EDOSZ „Szeged" 
— melynek egyes szám első 
személyében gazdája —, me-
gint sikeres évadot zárt. Tu-
catnyi fellépés falvakban, 
községekben, hagyományos 
színházi nagymüsor, vetélke-
dők, üzemi ünnepségek, kul-
turális szolgáltatásai — íme 
az együttes rendes évi mun-
katerve. És persze a külföl-
di utak, a társulat megjárta 
már Lengyelországot, Cseh-
szlovákiát, Jugoszláviát 

Válaszolnak az illetékesek 

Segélykérés telefonon 
A fülöncsipett markecoló 

címmel lapunk június 2-1 szá-
mában megjelent riportban 
az is szerepelt, hogy a sze-
gedi Jégkunyhó eszpresszó-
ban, a Csongrád megyei 
Vendéglátó Vállalat üzleté-
ben, nem engedtek egy em-
bert telefonálni, aki a rend-
őrség ügyeleti szolgálatát 
hivta volna. A cikkel kap-

csolatban dr. Hódi István, a 
Szegedi Postaigazgatóság he-
lyettes vezetője közötte: 

„A Csongrád megyei Ven-
déglátó Vállalatot tájékoz-
tattam, miszerint segélykérő 
beszélgetésre az előfizetők 
távbeszélő állomásukat köte-
lesek átengedni. Kértein, 
hogy érdekelt dolgozóikat 
erről megfelelően oktassák 
ki'L 

Zaj az utcán 
Lapunfc Olvasóink írják 

rovatában közzétettük má-
jus 28-i lapszámunkban a 
Párizsi körút 38/a—b. szá-
mú ház lakóinak panaszát. 
Ezzel kapcsolatban dr. Ham-
mel Fidél, a Szegedi Város-
gazdálkodási Vállalat igaz-
gatója a következőket vála-
szolta: 

„A vfzvétell helyen dolgo-
zó munkavállalóinkat utasí? 

tottuk, hogy a lakók pihené-
se érdekében kerüljenek 
minden felesleges zajt és 
hangos beszédet. Teljes zaj-
talanságot sajnos nem tu-
dunk biztosítani. A város 
útjait ugyanis éjszaka mos-
suk és a Diesel-motoros gép-
kocsik üzemeltetésével 
együttjárő természetes zajo-
kat nem tudjuk megszüntet-
ni. 

A hűtőgépek javítása 
Vaschitz Péter (Cserzy Mi-

hály utca 30.) olvasónk leve-
le alapján szóltunk lapunk 
június 11-i számában meg-
hibásodott hűtőgépérőL A 
problémával kapcsolatban 
kaptunk választ a Csongrád-
Békés megyei Vas- és Mű-
szaki Nagykereskedelmi 
Vállalattól: 

„A 150 literes hűtőgépek 
javítása vonatkozásában rö-
vid ideig valóban voltak 
fennakadások amiatt, hogy 
a Jászberényi Hűtőgépgyár 
a gépek javításához szüksé-

ges agregátorokat csak több-
szöri sürgetésünkre küldte 
meg a szervizeknek. Az első 
ilyen szállítmány június 6-
án, a második június 8-án 
érkezett meg a Fémfeldol-
gozó és Finommechanikai 
Vállalat Petőfi Sándor su-
gárúti motortekercselő és 
háztartási gépjavító részle-
géhez. Annak vezetőjétől azt 
a felvilágosítást kaptuk, 
hogy a panaszos június 8-án 
hűtőgépet kijavítva megkap-
ta a szervíztől, tehát a cikk 
megjelenése előtt" 

Amikor Jáger Ernő ezeket 
eleveníti fel mindenttudó no-
teszéből, különösen büszke 
az utánpótlásra. 

— Tavaly szeptemberben 
rendeztünk tehetségkutatást, 
harmincöt-negyven fiatal je-
lentkezett, többségükben lá-
nyok. Belőlük általában há-
rom-négy ha megmarad köz-
tünk — most húszan „váltot-
tak jegyet" próbák, fellépé-
sek fárasztó-kötelező válla-
láséval együttesünk tagjai 
sorába. Először tudtunk te-
hát ütőképes utánpótlást ki-
állítani, s mindjárt színházi 
bemutatkozásra — a zömmel 
munkásfiatalokból verbuvált 
„larlalékcsapal" szűk félesz-
tendő munkájával már szín-
padra léphetett. Az elelmi-
szeriparbun dolgozók aránya 
is javult valamelyest az 
együttesben, néhány érettsé-
gizett fiatal elhelyezkedésé-
ről az élelmezési üzemek 
megértő támogatásával — 
gondoskodtunk. 

— Hogyan alakult a reper-
toár? 

— Inkább úgy fogalmaz-
nám: letisztult, kikristályo-
sodott. Beértek, stabilizálód-
tak olyan számaink, mint a 
Szeged felöl folklór összeál-
lítás, a Pocsal legényes, a 
Pátfalvi szvit, vagy a cigány-
tánc — mellyel bárhova, bár-
mikor elmehetünk. 

— A Ki mit tud? szegedi 
selejtezőjén továbbjutott, 
mégsem került képernyőre 
az EDOSZ-csoport. Fedig az 
eddig látottak alapján nem 
indult volna esélytelenül. 

— Színházi bemutatónk 
előtt kaptuk az értesítést, 
utazzunk el próbafelvételre. 
Önköltségi áron, ami egy 30 
tagú kollektíván ál nem cse-
kély összeg, s ahogy mondani 
szokás, „nem volt rá ke-
ret". Pedig számítottunk a 
tévészereplésre, kiváltképp 
mert a tervek szerint Szege-
den bonyolították volna le 
három megye területi tv-zsü-

rizését. Ez elmaradt. Pestre 
utazni meg nem tudtunk. 

— Az együttes amatör. Mi-
ben rejlik legfőbb összetailo 
ereje? 

— Néhány törzstagunk 8— 
10 éve itt táncol: Vőneki Mi-
hály, Dudok Béla és felesé-
ge, Lengyel Zoltán, Bús Sán-
dor, Terhes Irén, Piacsek 
Ilona. Évek óta jelmezterve-
zőnk Imreh Zoltán, nem be-
szélve a művészeti vezető, 
koreográfus Lutor Gyula ál-
dozatkészségéről, aki nem-
csak kitűnő szakember, de 
vásárhelyi „illetősége" mel-
lett vállalja a szüntelen vo-
natozást is a sokszor késő 
éjszakáig húzódó próbákról, 
előadásokról. Bennük érzem 
a társulat legfőbb erejét, az 
összetartást, a művészt mun-
ka közös, egymásért vállalá-
sának szépségét. Es persze a 
környékről bejáró citeraze-
nekar sem választható el tő-
lük. 

— Óvatosan kikerülte, te-
hát valami nincs rendjén a 
zenekar körül? 

— Valóban. Negyven tán-
cos összefogása sokkal köny-
nyebb, mint a héttagú népi-
zenekaré. Hangszeresei 
gyakran cserélődnek, mindig 
újra kell kezdeni, holott a 
tánccsoport fejlődése többet 
és többet igényelne tőlük. 
Ráadásul vezető prímásunk, 
Rajta János is megvált az 
együttestől. Elment gitározni, 
noha meggyőződésem, az ő 
jövőjét hegedűje biztosítaná. 

Jéger Ernő keserűen fűzte 
hozzá, hogy a kitűnő fiatal 
muzsikusnak valójában az 
együttes adott nevet, állást, s 
a társulat kevesebb lett ve-
le. De az is valószínű, hogy 
nem pótolhatatlanul. Talál-
nak majd megoldást. Most 
viszont leplezetlen izgalom-
mal várják a hónap végét, 
amikor is, a tervek szerint, 
nyugat-németországi vendég-
szereplésre utaznak. 

N. I. 

A Csepel-család 
új tagjai 

Hat tonnát szállít az újszülött — Kívánságra 
testre alakítják — Előnyös ajánlat falura: 

terepjáró 

A Csepel Autógyár már 
fogalom. A repülőgépgyár 
romjain húsz esztendeje lét-
rejött üzem egyetlen típust 
készített; ma a Csepel nevet 
viselő, különböző rendelteté-
sű gépkocsik több, mint har-
mincféle változatban készül-
nek, s most, a rövidesen 
megnyíló Budapesti Nemzet-
közi Vásáron további három 
taggal gyarapszik a Csepel-
család, 

A járműprogram 
részeként 

A múlt év elején kezdték 
meg a tízezer embert foglal-
koztató gyártelep korszerűsí-
tését, fejlesztését. Az 1970-
re befejeződő beruházás, 
mely nyolcszázmillió fo-
rintba kerül, a járműprog-
ram fontos része. Nemcsak 
új teherszállító járműveket, 
közöttük speciális cement-, 
tej-, borszállító stb. gépko-
csikat jelent, hanem a Győ-
ri Vagon- és Gépgyártól az 
Ikaruszig, kooperációs part-
nerek sorának szolgálatát is. 
A gyár vezetői az új típuso-
kat már a nyolcszázmillió 
„visszafizetésének" első lé-
nyeként tartják számon. Va-
lóban: a három új gépkocsi 
sikeres, mert sokoldalúan 
használható típusok első pél-
dányai. 

A z a z . . . kettő valóban el-
ső példány, a harmadik 
azonban — az öt tonna te-
herbírású, D—344 jelű — 
nem. A gyár elsősorban fa-
lura, a termelőszövetkeze-
teknek, más mezőgazdasági 
üzemeknek ajánlja ezt a tré-
fásan „bivaly"-nak becézett 
gépkocsit. Előnye: a legrosz-
szabb terepen is egyenletes 

Üres műhelyek 
Volt gazdáik éa a pályázók — Kló a jogos igény ? 

Szűken vagyunk üzemi 
épületekben, műhelyekben, 
kicsi és nagy munkatermek-
ben. Például a gyorsan fej-
lődő szövetkezeti ipar máról 
holnapra kinőtte „kamaszru-
háját" — a kisiparosoktól 
örökölt szuteréneket, az ere-

Önkínzás a karcsúságért 
Ha a sovanyítókúrákra te-

relődik a szó, a legkomo-
lyabb asszony ls elveszti a 
fejét Nem sajnálja a pénzt, 
kínt és faradságot, hogy 
egy-két kilócskát leadjon. 
A sarlatánok visszaélnek ez-
zel a megszállottsággal, s 
óriási üzletet csinálnak. 
Akadnak nők, akik a dié-
tára esküdnek, mások a gőz-
fürdőre és masszázsra, is-
mét mások a tablettákban 
bíaiak, a legbátrabbak pe-
dig a sebészkésben. 

A statisztikai adatok sze-
rint az Egyesült Államok-
ban 7 ezer orvos szakosította 
magat sová nyitókúrákra, 
majd tízmillió páciensük 
van. évente kb. kétmilliárd 
soványító tablettát adnak el. 
es 500 millió dollár jövede-
lemre tesznek szert. A so-
ványító tabletták között sok 
az ártalmatlan is, de néme-
lyik más orvossággal együtt 
használva halált okoz. 

A nők hiszékenységének 
pedig nincs határa. Egy pá-
rizsi kozmetikusno például 
vagyont keresett, anélkül, 
hogy bármit is tett volna 
annak érdekében, hogy pá-
ciensei lesoványodjanak. Si-

kerének titka: a férje ügyes 
fényképész. Szolgálatait 
ugyanis fényképekkel hir-
deti. Az első fénykép keze-
lés előtti, ráncos arcú, to-
kás nőt ábrázol, a második 
sima arcú, fiatalos nőt. Az 
elsőt erős fénnyel, a máso-
dikat tompított megvilágítás 
mellett, a legelőnyösebb 
szögből. A „kezelés" 5 ezer 
frankba kerül. 

Egy francia újságírónő 
felkereste az egyik leghíre-
sebb svájci szanatóriumot, s 
leírta tapasztalatait. A keze-
lés méregdrága, s ezért na-
ponta háromszor egy pohár 
gyümölcslé jár. Hétfőn ke-
vésbé szigorú a diéta, Ilyenkor 
mindenki kap egy főtt to-
jást és egy kis tányér salá-
tát. Az újságírónő három 
héttel később egy garas nél-
kül, idegesen, betegen hagy-
ta el a szanatóriumot, s 
mondanunk sem kell, hogy 
egy hét múlva kétszer any-
nyít hízott, mint amennyit 
leadott. 

S ha néha látszólag sike-
rül is elérni a vágyott vona-
lakat. az ára óriási. Egy pá-
rizsi szépségápoló szalon tu-

lajdonosa mesélte, hogy egy-
szer bekopogott hozzá egy 
negyven év körüli asszony. 
Arcbőré sima volt, mint a 
márvány, alakját egy húsz-
éves lány is megirigyelhette 
volna. Teste azonban tele 
volt forradásokkal. kétszer 
operálták le a hasáról a há-
jat, háromszor u mellét; ar-
cán, a füle mögött, a homlo-
kán s a szeme alatt ujjnyi 
széles forradások húzódtak. 

Pedig valójában kevés a 
kimondottan kövér ember. 
A legtöbb nő önbizalmát a 
plakátokon látható karcsú 
manekenek ingatják meg, 
mindenáron hozzájuk sze-
retnének hasonlítani. 

Es csodaszerek sincsenek. 
Az orvosak maguk is be-
vallják. hogy azt sem sike-
rült százszázalékos bizton-
sággal megállapítaniuk, hogy 
mi okozza az elhízást.. Pedig 
mindaddig, amíg erre a kér-
désre nem tudnak választ 
adni, nem is harcolhatnak 
eredményesen a kövérség 
ellen. Marad tehát az ész-
szert diéta, természetesén 
megbízható kezelőorvos el-
lenőrzésével. 

detileg néhány munkásnak 
készült helyiségeket. Az ipa-
ri prosperitás korában élünk, 
amikor a gépekkel, satupa-
dokkal elfoglalt négyzetmé-
terek a banknál és az arany-
nál is jobban kamatoznak. 
Minden talpalatnyi helyre 
szükség van — azaz így kel-
lene lennie. Sajnos, a való-
ság más; Szegeden a sorok 
írásáig vagy féltucat lelaka-
tolt, parlagon hagyott és 
száznál több embernek mun-
kalehetőséget adó helyiséget 
találni. Hol? — pontosan a 
szövetkezeti ipar portáján. 

Két nagyobb szegedi szö-
vetkezet az elmúlt évben új 
üzemházat épített. A külön-
álló üzemrészek felszabadul-
tak — az egyik szövetkezet 
nagyrészben már új üzemé-
be költözött. A városban ta-
lálható örökségért sokan Je-
lentkeztek: olyan kisebb 
ktsz-ek is, amelyek az évek 
sorén nem jutottak nagyobb 
beruházáshoz, amelyeknek 
nagy szükségük lenne az 
újabb „élettérre", új műhe-
lyekre. Talán a régi gazdák 
nem akarnak lemondani volt 
munkahelyeikről? Nem erről 
van szó. 

Az emlegetett helyiségek 
egy része már az év elején 
megüresedett, és a legtöbb 
közülük ma is így áll. Tény. 
hogy h szövetkezeti ipar 
..bastyáira" a testvérszövet-
kezeteken kívül más szervek 
is pályáztak és pályáznak. 
Különféle okokból vitatják a 
szövetkezeti ipar vitathatat-
lan helyiségjogait 

Érdemes itt megállni; va-
jon indokolt-e exportra ter-
melő szövetkezetek fejlesz-
tése helyett másra fordítani 
a szabad területeket? Az 
apelláló ktsz-ekben szinte 
„tűt sem lehet már leejteni", 
a zsúfoltság miatt rendkívül 
rosszak a munkakörülmé-

nyek, amelyeken most ala-
posan javítani lehetne. A vá-
ros szempontjából különle-
gesen fontos ipari fejlődést 
— nem is beszélve az egyéb-
ként is nélkülözhetetlen 
szolgáltató tevékenységről — 
egyáltalán szabad-e gátolni 
a lehetőségek elkótyavetyé-
lésével? Ezen valóban érde-
mes vitatkozni, még inkább: 
időben kellett volna vitat-
kozni és dönteni. 

Jó lenne kiszámítani, hogy 
az igénylő ktsz-ek napról 
napra milyen értékeket hoz-
nak létre; hány ezer, vagy 
százezer forintot, mennyi 
exportból származó valutát. 
Nemcsak a közgazdasági 
elemzés kedvéért. Inkább 
azért, mert a tanulságos adat 
segítségével az ls kiderülne, 
hogy a napról napra, hétről 
hétre nélkülözött műhelyek 
milyen nagy veszteséggel 
Járnak. 

Matko István 

sebességgel közlekedik, az 
ún. úttalan-utakon sem re-
ked meg. 

Három irányba 
Nemcsak belföldi, hanem 

külföldi piacokon is verseny-
képes a másik új modell, a 
D—445. Az összkeréknieg-
hajtasú, billenőplatós, vagy 
puttonyos gépkocsi öt tonna 
terhet szállíthat. Terepjáró-
képessége jó, nehéz talajon, 
tehát nem kiépített úton is 
fennakadás nélkül használ-
ható. A tervezők a prakti-
kusságra törekedtek; rakfe-
lülete nemcsak hátra, ha-
nem balra és jobbra ls bil-
lenthető. A rakodás meg-
könnyítésére a hátfal lehujt-
ható, blllenéskor ugyanak-
kor automatikusan működik, 
nyílik és zár. Vezetőfülkéje 
kényelmesebb, tágasabb, 
mint a korábbi típusoké, s 
formatervezése is igazodott a 
mai, igényekhez. 

Utolsónak hagytuk a har-
madik új modellt, mert — 
mint azt mondani szokták — 
a végén jön a Java. A D—462 
jelű újszülött hat tonna ter-
het szállíthat, s ezzel a Cse-
pel-család legerősebb tagjá-
nak számít a hagyományos 
teherkocsik kategóriájában. 
(A speciális nyergesvontatók 
teherbírása nyolc tonnán fe-
lül kezdődik.) Motorja hat-
hengeres, 145 lóerős. Az el-
ső Diesel-motor — érdemes 
erre emlékezni — 1949-ben 
készült itt, 85 lóerős volt; ma 
hetven motorváltozatot gyárt 
az üzem. 

A vevő óhaja 
szerint 

Nincs mód arra, hogy a 
gépkocsi valamennyi mű-
szaki újdonságát elsoroljuk. 
Egy újdonságról azonban a 
D—462 esetében mindenkép-
pen szólni kell. A gyár — » 
ez a gazdasági reform hatá-
sa, a „vevőfogás" helyes esz-
köze — a vásárló óhaja sze-
rint a hattonás gépkocsit 
speciális berendezésekkel ls 
fölszereli. Így — többek kö-
zött — motorfékkel, levegős 
vagy hidraulikus szervokor-
mánnyal, alumínium plató-
val, vészfékkel, légszervós 
működtetésű tengelykapcso-
lóval stb. 

A hattonnás terhet vivő 
újszülött formára is mutatós. 
Az orrkormányos gépkocsi 
vezetőfülkéje pedig a legké-
nyelmesebb az összes eddigi 
típus között. Ottjártunkkor 
az utolsó simításokat végez-
ték a BNV-n kiállításra ke-
rülő új kocsikon. Május 17-
től, a vásár megnyitásától 
mér a vizsga kötelezik: a 
közönség, a vevők e l ő t t . . . 

K. S. 

Bálnavadászat — delfinnel 
A Volnij nevű szovjet bal-

navadászhajó nemrégiben al-
kalmi segítőtársat kapott égy 
váratlanul feltűnt delfincsa-
patban. Az első sztgonylövé-
sek után a megriadt bál-
nák — szokás szerint — me-
nekülőben alámerültek. A 
delfincsapat azonban a bál-

nák nyomába eredt és ott 
körözött fölöttük, eleven cel-
zószerkezetként mutatva a 
vadászoknak, merre irányít-
sák a szigonyagyút. A del-
finek jóvoltából sikerült el-
ejteni az egész kiszemelt 
bálnarajt. 

CSÜTÖRTÖK, 
1968. JŰNIUS 20. ŰEL-MAGYARORS/AG 483 


